

[Texte]

is an unique opportunity. Since this is the first time a special committee such as this has had an opportunity, prior to the completion of second reading, to possibly change massively a piece of legislation that we are looking at, I think it is extremely important that all parties be present. Obviously there may be circumstances where only one of the opposition parties is present, and I suppose the thrust of the motion is to make sure at least two parties are present. But I would hope, Mr. Chairman, you would always attempt to make sure all three are able to be present because of timing.

**Mr. Edwards:** I think Mr. Fulton's suggestion makes good sense, Mr. Chairman. Let us begin in that spirit, that we would schedule our business in such a way that there is ample notice for parties of meetings. I think he is quite right that there will be great anxiety and great willingness on the part of all parties to be here and to participate.

Therefore, I would be prepared to move that the chairman be authorized to hold meetings in order to receive evidence and authorize its printing when a quorum is not present, provided that three members are present, including the chairman, and in the absence of the chairman, the person designated to be the chairman of the committee, and including at least one member of an opposition party.

• 1120

Motion agreed to

**The Chairman:** As suggested, we will certainly try to plan the dates, and through communication between ourselves and our staffs we will try to make sure it is clear when the meetings are going to be and give everyone ample opportunity to get here.

The next item relates to the appointment of a subcommittee on agenda and procedure.

**Mr. Fulton:** Mr. Chairman, in the Standing Committee on Environment we have been able to proceed quite well with the chairman, vice-chairman and a member from each of the opposition parties. It obviously does not reflect the exact composition of the House, but it does lead to an interesting exercise in consultation and democracy, the opposition having the same number of bodies on the steering committee as the government, and it has led to a very properly functioning committee. On global warming we have had over 60 mutually agreed upon hearings so far. I do not know whether we are looking at that number of hearings in relation to this legislation. I cannot speak for Paul or Charles, but it has been a usefully functioning steering committee.

**The Chairman:** I would be happy to operate in that manner if that is the wish of the committee.

**Mr. Edwards:** I think that is a sensible suggestion. It would then be appropriate that the motion which we have before us on the draft agenda would read: That the chairman, the vice-chairman and three other members appointed by the chairman—

**Mr. Fulton:** Two. It would be one from each of the opposition parties.

[Traduction]

particulièrement, du caractère exceptionnel de notre mandat. Comme c'est la première fois qu'un comité spécial comme celui-ci a l'occasion de modifier considérablement une mesure législative avant l'étape de la deuxième lecture, il me semble primordial que tous les partis soient présents. Il peut naturellement y avoir des circonstances dans lesquelles un seul des partis d'Opposition sera représenté, et je suppose que la motion vise essentiellement à assurer la présence d'au moins deux partis. Mais j'espère, monsieur le président, que vous vous efforcerez toujours de choisir les dates et les heures de séances de façon à permettre une représentation des trois partis.

**M. Edwards:** Je pense que l'argument de M. Fulton est bien fondé, monsieur le président. Commençons à travailler dans cet esprit; il faut organiser nos travaux de façon que les trois partis soient informés des séances suffisamment à l'avance. M. Fulton a raison de dire que chacun va faire tout son possible pour assister aux séances.

Je peux donc proposer que le président soit autorisé à tenir des séances pour recueillir des témoignages et autoriser leur impression lorsqu'il n'y a pas quorum, sous réserve de la présence de trois membres du comité, y compris du président ou, en son absence, de la personne désignée pour présider le comité, ainsi qu'au moins d'un député d'un parti de l'Opposition.

La motion est adoptée

**Le président:** Comme proposé, nous allons certainement essayer de planifier les dates et nous allons essayer de nous assurer en communiquant entre nous et avec notre personnel que tout le monde sache quand les réunions se dérouleront et ait largement le temps de s'y rendre.

Le point suivant porte sur la nomination d'un Sous-comité du programme et de la procédure.

**M. Fulton:** Monsieur le président, au comité permanent de l'Environnement nous avons très bien progressé avec le président, le vice-président et un député de chacun des partis d'Opposition. Cela ne correspond évidemment pas exactement à la composition de la Chambre, mais c'est un exercice intéressant de consultation et de démocratie, l'Opposition ayant le même nombre de représentants au comité de direction que le Gouvernement, et cela nous a donné un comité qui fonctionne fort bien. Sur le réchauffement de la planète, nous avons jusqu'à présent eu plus de 60 audiences d'un commun accord. Je ne sais pas si nous envisageons autant d'audiences sur ce projet de loi. Je ne sais pas ce qu'en disent Paul ou Charles, mais j'estime que ce comité directeur a très bien fonctionné.

**Le président:** Je suis tout à fait d'accord pour travailler de cette façon si c'est ce que souhaite le comité.

**M. Edwards:** Je pense que c'est une suggestion raisonnable. Dans ce cas, il faudrait que la motion se lise ainsi: Que le président, le vice-président et trois autres membres nommés par le président. . .

**M. Fulton:** Deux. Il y en aurait un de chacun des partis d'opposition.